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POTREBE ZA NAUCNO-

IZ U BOSNI I HERCEGOVINI 

Dr. Mujo SLATINA 

onccpcija druslva k~je uCi najlakse i 
najbr; e cc omoguCiti ukljucivanje 
evropskih standarda u obrazovni sislem 
Bosne i Hercegovine. Ovom se konccp

cijom istodobno vodi raeuna o cjelovilom i svim 
podsistemima obrazovanja. Njome se ne insislira 
na ideologijskoj kvazijcdinstvenosti sistema eduka
cije nego na "mendeljejevskom" sistemu obrazo
vanja koji pociva na bogatstvu ljudskog duha, na 
sadrfajnom bogatstvu ljudskoga rada i politickoj 
demokraciji. Ako SC obrazovni sislem BiH zeli 
ukljuCiti u koncepciju druslva koje uCi, onda se 
mora omogucili da iz svih njegovih dijelova pristiiu 
inicijative, prijcdlozi i sugestije. Drustvo koje hoce 
da bude drustvo koje uci traii mnostvo inicijativa. 

Na samom pocelku ovog stoljeca koje izaziva 
i strepnju i nadu, nufoo je da sve grupe, zajednice, 
svi ljudi s osjecanjem odgovomosti iskaiu svojc 
interesovanje za odgojem i obrazovanjem. Bez 
obrazovanja nije moguce savladati strepnju, a 
sacuvati nadu. Obrazovanje se mora promatrati kao 
neophodni dio novogpristupa dru§tvenim probl,emima. 
Jedna od glavnih funkcija obrazovanja jesle 
osposobljavanje ljudskog roda za preuzimanje 
nadzora r:::!.d vlastitom sudbinom i razvitkom. Ljudi 
koji iele preuzeli sudbinu u svoje ruke moraju 
obrazovanje smalrali neophodnim pristupom 

drustvenim problemima. Iz ove perspektive, svaki 
segment obrazovanja ne koristi samo datoj drfavi 
nego pridonosi ljudskom razvitku uopce. Uspjeh 
drfave, nekog drustva iii zajednice ovisi o vrijed
nostima koje se pripisuju odgoju i obrazovanju. 
Tamo gdje se obrazovanje visoko cijeni i aktivno 
traii postoji uspjeh na svim razinama. Modemo 
doba je poremetilo tradicijska obrazovna okruija -
vjerske ustanove, porodicu i susjedstvo. Balon 
racionalisticke i ideologijske tlaprtje da drfavna 
skola moie sama zadovoljiti sve obrazovne potrebe 
u nekim zemljama pukao je poodavno, u drugim 
se jos napuhuje pa je ocekivati njegovo ispuhivanje. 

Stoga ce svaka driava1 
, ranije ili kasnije, morati 

poticati i podrfavati edukacijski rad svake zajednice. 
Islamska zajednica treba traiiti i ocekivati ovu vrstu 
pomoCi. Vlada koja daje finansijsku potporu 
edukacijskim programima i projektima uvijek vise 
dobiva nego sto daje. Finansiranje programa 
lokalnih zajednica u samopoboljsanju i samoorgani
ziranju njihova odgoja i obrazovanja omogucit ce 
najlakiiu i najbolju ukljucenost zajednica u prosperi
tet drustva. Zato se prograrni obrazovanja i instituci
je koje podrfavaju izobrazbu moraju cijeniti i uiivati 
potporu drfave. Ideju o naucno-pedagoskom 
Institutu islamske zajednice treba promatrati u 
ovom konlekslu. 
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POTREBNA JE FINANSIJSKA 
POTPORA SVIM PEDAGOSKIM 

INSTITUCIJAMA 

Naueno-pedagoski institut bila bi specijalizira
na institucija na razini lslamske zajednice ciji pravni 
status je moguce rijesiti na vise naCina. Ta rjdenja 
ce se, dakako, mijenjati s promjenama koje ce se 
defavati u nafoj driavi Bosni i Hercegovini. Nije 
zadatak ovog rada pravni status ove institucije, niti 
je autor ovih redova kompetentan za pravna 
pitanja. Ono sto sam htio reci odnosi se na sljedece: 
moguce je razlicito finansiranje ove institucije. 
Vjerujem da ce i do nas stici evropska 1jesenja 
finansijskih potpora privatnim edukacijskim 
inicijativama kao sto su: programi za pomoc pri 
upisu (Assisted Places Scheme, APS), poluprivatne, 
neposredno dotirane skole (directgrant schools), 
privatne skole (private schools2 ), "privatno 
obrazovanje" (piivate education), "neovisne skole" 
(independent schols), Sluzba za informiranje 
neovisnih skola (Independent Schools Information 
Service) itd. Sirok raspon skola omogueuje velik 
broj razliCitih obrazovnih pogodnosti u skladu s 
akademskim, drustvenim i vjerskim potrebama. 
Sirok raspon skola, pomoc siromaSnoj i talentiranoj 
djeci, programi koji opravdano prosiruju moguc
nost roditelja u izboru skole, sloboda i poduzetnost 
zajednica i pojedinaca u podrucju edukacije, posve 
su u suglasju s demokracijskim principima i tdis
nom ekonomijom za koju se takoder opredijelila 
nafa drfava. 

POTREBNE SU NAM UTEMELJENE 
RASPRAVE, A NE POLEMIKE 

Politicki stavovi o finansijskoj potpoii institu
cijama tzv. "privatnog obrazovanja" zasigumo ce 
se mijenjati i u BiH. "Politieari i tvorci obrazovne 
politike skloni su zauzimati cvrsta stajalista o 
piivatnim skolama. Opredjeljttju se iii 'za' ili 'protiv' 
ne ostavljajuCi dovoljno prostora za kompromis. 
Politicke rasprave o privatnim skolama cesto se 
vode na pojednostavljen naCin. Polemike su mnogo 
cdce nego utemeljene rasprave. S jedne strane 
nalaze se oni koji cvrsto podupiru piivatno obrazo
vanje i \jeruju da je sloboda roditelja u izboru obra-

zovanja za svoju djecu temeljno pravo svakog 
dcmokratskog drust~va. Oni vjeruju da postojanje 
p1ivatnog sektora potiee zdravu raznolikost obrazo
vnih mogucnosti , a trzifoa utakmica osigurava 
odrfavaaje visoke kvalitete obrazovanja. Takoder 
se zalafo za to da za skolovanje svoje djece roditelji 
mogu potrositi novae na jednak nacin kao sto to 
Cine za odmor, kupovinu kuca i automobila. 

Nasuprot tome, postoje oni koji su isto tako 
cvrsto 'protiv' privatnih skola tvrdeCi da one 
povecavaju nejednakosti medu drustvenim sloje
vima, rasama i spolovima te vode ka socijalno raslo
jenijem drustvu. Obrazovanje ne vide kao potrofou 
robu pojedinca, vec kao javno dobro i kao sredstvo 
pomocu kojega drustvo ostvaruje koheziju i 
odredene socijalne ciljevc. Smatra se da imucnim 
roditeljima ne bi trebalo omoguCiti da novcem 
p1ibave prednost svojoj djeci. Svoj bi djeci trebalo 
pruziti jednaku mogucnost za uspjeh. " ~ To sto je 
nauka na jednoj a politicaii na drugoj strani nije 
nikakva novost niti neki posebni specijalitet Bosne 
i Hercegovine. Mnogo je vafoije da vidimo da crta 
izmedu "p1ivatnog" i "driavnog" sektora nije danas 
evrsta kao nekada. Danas, primjerice, "veCina 
vjerskih skola u Britaniji, bilo da pripadaju 
anglikanskoj iii 1imokatolickoj crkvi, konaeno su se 
uklopile u driavni sektor. lako im je dat poseban 
status skola koje podupiru i nadziru dobrotvome 
ustanove, te se vjerske skole smatraju dijelom 
subvencioniranog skolskog sektora, a veliku veCinu 
njihovih sredstava osigurava drfava".4 Buduci da 
SU nasi politieari poceJi da UCe od politieara iz 
Evrope, treba imati nade i strpljenja u "bolje sutra". 
Ovoj nadi i strpljenju, dakako, treba piidruZiti treeu 
sestru - inicijativu svih partnera iz obrazovanja. 

Islamska zajednica treba krenuti u potragu za 
novim perspektivama svoga odgoja i obrazovanja. 
Ove potrage, dakako, pokazat ce potrebe za 
naueno-pedagoskim institutom. 

Svaka zadaca i biiga o obrazovanju i pedagos
kim institucijama spadaju u odgovomost prvog 
reda. Posebno je neprocjenjiva vafoost lokalnih, 
nacionalnih i vjerskih zajednica i institucija u 
podizanju razvojnih razina zemalja u razvoju. Na 
njima poCiva velik dio odgovomosti za izgradnju 
mostova sa drugim zernljama jer mogu biti nositelji 
reforme i preporoda obrazovanja. 
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POTREBE I FUNKCIJE INSTITUTA 

Svaka savremena organizacija odgojno
obrazovnog sistcma ili podsistema trazi strucno 
osposobljenu, na pedagoskim i ekonomskim 
p1incipima racionalno struktuiiranu i tehnoloski 
modemo oprernljenu pedagosku sluzbu. Fakticki 
nije moguce biti u samom procesu svjetskih 
promjena, koje se neminovno zbivaju u podrucju 
odgoja i obrazovanja, bez naueno-pedagoskog 
instituta koji bi pomocu odgovarajucih naufoih 
saznanja pratio, usmjeravao, unapredivao i inovirao 
odgojno-obrazovni rad. Da je ova teza tacna ne 
s\jedoce samo najrazvijeniji edukacijski sistemi u 
svijctu. I odgojno-obrazovni sistem u Islamskoj za
jednici zorno potvrduje ovu tczu. U historiji njenog 
skolskog sistema mo:Zemo naci edukacijske struk
ture kojima se, i iz dana5nje pcrspektive, mozemo 
ponositi. Neke skole iz historije usporedene sa 
odgovarajuCim skolama u Evropi i svijetu daju nam 
drugaciju prcdodzbu 0 kvaliteti tih skola od 
predod:Zbi koje dobivamo usporedbom nekih 
dana5njih cdukacijskih struktura sa slifoim struktu
rama u svijetu. Moze Ii se reCi <la jc dana5nja briga 
o odgojno-obrazovnom sistemu Islamske zajednicc 
u BiH b1iga kojom se kani krcnuti u korak s vreme
nom, kojom se :Zeli postovati islamski imperativ: 
"Pripremite svoje potomke za vremena u kojima 
ce oni zivjeti"?!" Zelim vjcrovati <la je ovaj nas 
danasnji susret na ovom fonu. 

Nema nikakve sumnje da je daljnjem razvoju 
odgojno-obrazovnog sistema u Islamskoj zajednici 
potrebna podrska naufoo-pedagoskog instituta. 
Osnivanje ovakve jedne institucije je i nacin prip
reme za promjcne i sprcman docek tih promjena. 
Zaista fovjek ne moze biti doveden u opasniji 
polofaj, veli Goethe, nego kad vanjski odnosi 
izazovu veliku promjenu njegovog stanja a njegov 
naCin osjecanja i misljenja nije za to p1ipremljen. 
Kako spremno docekati promjene koje ce se 
defavati u trecem milenijumu, trebalo bi biti pitanjc 
koje ce zi\jeti kako u nafoj dana5njoj komunikaciji 
tako i u sutra5njem praktifoom djelovanju. 

Bez istrazivacko-razvojne komponente nije 
moguce ni odrfavati, a ni kompetentno sudjelovati 
u izmjeni i daljem razvoju odgojno-obrazovnog 
sistema lslamske zajednice. Ozbiljnijc projektiranje 
i programirartje neposrednog odgojno-obrazovnog 
rada, na svim njegovim razinama nisu moguca bez 

istrazivanja. Bez istra.Zivaaja nije moguce kompe
tcntno sudjelovanje u izmjeni iii izradi nastavnih 
planova i programa, dopunskih programa iii 
programa razliCitih razina i svrha, sto ce buducnost 
"._jerovatno traziti, kao sto ce trafai i istrazivacko
razvojno zasnivanje prof esionalnog obrazovanja i 
usavrfavanja odgajatclja, nastavnika i roditelja. 
Upravo osnivanjc naufoo-pedagoskog instituta bila 
bi potvrda svijesti koja hoce spremno docekati 
promjene, potvrda svjesnosti meduzavisnosti 
nauke, struke i praksc, i obratno, potvrda meduza
visnosti naucnoistrazivackog rada i operativno
praktifoih ijesenja u zivom odgojno-obrazovnom 
procesu. 

Naufoo-pedagoski institut Islamske zajednice 
trebao bi biti spremnica i izvor znanja koja nisu u 
oktilju drugih slifoih institucija. On bi bio instru
ment prijcnosa nagomilanog specififoog edukacij
skog iskustva koje je itekako potrebno globalnom 
skolskom sistemu i drustvu u cjelini. On treba ujedi
njavati sve tradicionalne funkcije povezane s promi
cartjcm i prijenosom znanja: istrazivanje, inovacije, 
poueavanje i strufoo skolovanje, cjelozivotno obra
zovanje itd. On bi trebao biti samostalno sredi.Ste 
cdukacijskog istra:Zivanja i stvaranja specififoih zna
nja neophodnih Islamskoj zajednici i drfavi BiH. 
U svojoj drustvenoj ulozi institut bi bio i mjesto ras
pmve o va:Znim etickim i znanstvenim pitanjima s 
k<~ima sc suoeava drustvo buduenosti, alibi slu:lio 
i kao veza s drugim dijclovima obrazovnog sistema. 
On bi odraslima nudio nave mogucnosti za ucenjc 
i sluzio kao edukacijsko srediste proueavanja, boga
ccnja i euvanja kulturc po kojoj je Bosnu i Herce
govinu moguec odvajati od ostalih drfava i drus
tava. 

Osnovna djelatnost edukacijskog instituta bila 
bi da sistematski i trajno prati, istrafoje i vrednuje 
nastavu, vannastavne aktivnosti i druge oblike 
odgojno-obrazovnog rada u skoli, ptimjenjujuci u 
svom radu pozitivne rczultate do kojih je dosla 
pedagoska teorija i nauka. Unapredivanje odgojno
obrazovnog rada, oblici instrukta:Ze i sa\jetodavnog 
rada, strufoa i druga pomoc skolama i nastavni
cima, analiticka evaluacija svih bitnih pedagosko
nastavnih pitanja i problema, podsticanje i usmjera
vanje kultumog i javnog djelovanja skola, afirmisa
nje dodatnih cdukativnih oblika rada sa nadare
nom djecom i omladinom, vrednovartje znanja uce
nika i ocjenjivanjc rada nastavnog osoblja i 
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direktora skola, izrada nastavnih planova i progra
ma, udzbenika i drugog nastavnog materijala, 
Ut\Tdivanje standarda nastavnih uci}a i skolske 
opreme, zalaganje za unapredivanje nastavnih 
tehnologija itd. Cini institut sastavnim dijelom 
sistema odgoja i obrazovanja uopcc. 

Institut bi bio organizacija koja se temelji na 
informacijama - obrada podataka za proizvodnju 

iriformacija. Bila bi strukturirana od jednostavnih, 
zajednickih ciljeva, povratnih informacija koje 
usporeduju rezultate te omogucuju samokontrolu, 

zahtijevajuci samodisciplinu i osobnu odgovomost za 
rad, odnose i veze. On bi bio jedna mre:la nauenih 
istraZivanja kojoj bi, dakako pripadalo i istraZivanje 
u odgoju i obrazovanju. 

Naueno-pedagoski institut Islamske zajednice 
bio bi institucija koja nudi i daje usluge. U njemu bi 
se "proizvodio", a ne trosio novae. U ovoj instituciji 
realizirali bi se razliCiti istrazivacki projekti na 
kojima bi radili ljudi sa FIN i IP A. To bi bili oni 
projekti koji se ne bi mogli realizirati na drugim 
mjestima, a za koje bi, dakako, bili zainteresirani i 
nafa drfava i druge zemlje iz Evrope i svijeta. 
Nastankom novih moguenosti komunikacije, prije 
svega pomocu kompjutera, otvaraju se putevi za 

internacionalizaciju istrazivanja i saradnju opceni
to. Prufaju se mogucnosti interaktivnog istrazi
vanja, dokumentiranja i poueavanja. Ins ti tut bi zato 
mogao imati ove odjele: 

1. Odjel za naueno istrazivanje i pedagosku 
dokumentaciju. Pri ovom odjelu bi se nalazio 
informaciono-dokumentacioni sistem (propisi , 
statistika, nastavni planovi i programi, izvjestaji, 
referati, ucenicki radovi, knjige, pedagoski listovi 
u originalu, ali i fotokopirani i mikrofiSirani 
dokumenti i materijali, razlicite fotografije, 
izradene bibliografije, anotacije, internet-vijesti, 
prikazi itd. ). 

2. Odjel za medioteku i izdavanje udzbenika i 
priruenika. 

3. Odjel za strucno usavrfavnje nastavnika i 
bibliotecko-informativni rad. 

EFEKTI INSTITUTA 

Efekti instituta sagledavali bi se kroz: 
organizacijske, individualne, grupne i konaene 
ef ekte. Ovi ef ekti mogli bi se predoCiti na sljedeCi 
nacin: 

0 rganizacijski efekti 
- poboljsanje nauene, oclgojne i obrazovne uspjesnosti, 
- bolje iskoristavanje ljudskih potencijala, 
- potpunija kvaliteta, 
- snifavanje troskova, 
- unos novih vrijednosti, 
- povecavanje inovativnosti , 
- veca fleksibilnost organiziranja, 
- uvodenje inovacija i promjena. 

Individualni efekti Grupni efekti 
- poveeanje radnih i kreativnih sposobnosti, - timski rad i suradnja, 

autonomija, 
samokontrola, 
fleksibilnost u radu, 
kvalitetniji odnosi. 

stalna uposlenost, 
- fleksibilnost i prilagodljivost, 
- vece zadovoljstvo uposlenih, 
- razvoj ljudskih potencijala, 
- sigurnija karijera. 

NAUCN O PEDAG OSKI 

INS TITUT 

Konacni efekti 
povecanje kvalitete nauene produkcije, 

- povecanje kvalitete odgojnog i obrazovnog rada, 
- povecanje organizacijske i individualne dobiti, 
- povecanje konkretne sposobnosti, 
- osiguran kontinuitet u razvoju, 
- prilagodljivost promjenama i ukljuCivanje u svjetske tokove. 

nov1 muaLum sr. a• 21. sevvaL 1422.1 s. Januar 2002. 



UMJESTO ZAKLJUCKA 

Poboljsanje kvalitete skolskog obrazovanja u 
nastupajucem stoljecu bit ce temeljna zadaea 
obrazovne politike u svim zemljama, bez obzira na 
njihove mjete. Drustva ce biti sve vise kulturalno 
slozenija i raznovrsnija. U ovakvim drustvima raste 
uloga skole u promicanju drustvene kohezije i 
pokretljivosti kao i njena uloga u p1ipremi ucenika 
za zivot u zajednici. Za proces izgradnje stabilnih 
drustava svaka skola ce biti znafajna. u uspostavi 
pluralnih obrazovnih zajednica, koje se pona$aju 
prema pravilima demokratskog sudjelovanja, u 
kojima je omogucen dijalog i u kojima se odbacuju 
1jesenja pomocu prisile, aut01itamosti i sukoba, 
Islamska zajednica moze i treba sudjelovati i sa 
svojim odgojno-obrazovnim sistemom. U kontek
stu uspostave pluralnih obrazovnih zajednica nijc 
dovoljna pasivna tolerancija, nego je neophodan i 
pozitivni aktivitet. Skoro da se sa sigumoscu moze 
ustvrditi da bez naueno-pedagoskog instituta nije 
moguce spomenute ciljeve i zadatke ozbiljno 
ost varivati. 

Preobrazbe i preokreti koji se dogadaju diljem 
svijeta, van svake sumnje, odrafavaju se na sve one 
koji se, na ovaj iii onaj naCin, bave odgojem i 
obrazovanjem. Zato svi organizatori obrazovanja 
moraju odgovo1iti na novonastale izazove i rastuce 
potrebe koje se brzo mijenjaju. Svako zaobilazenje 
ovih pot:reba nece iste otkloniti. Njihovo izbacivanje 
kroz prozor samo ce ponoviti njihovo ponovno 

vraeanje na vrata. Novonastali izazovi i porasle 
potrebe traze dinamienu meduigru kreativnosti, 
hrabrosti i odluenosti, a ne njihovo ignoriranje iii 
zaobilaienje. qjelotvorne promjene i volju da se 
odgovori na izazove nije moguce nadomjestiti 
nikakvim cekanjima i iscekivanjima, a pogotovu 
nekakvom ravnodufooscu ili nezainteresiranoscu. 
PronaCi odgovore na savremene izazove isto je sto 
i usredotociti svoju pa:Znju na sirenje obrazovnih 
moguenosti. ldcja o osnivartju naueno-pedagoskog 
instituta Islamske zajednice pripada zadovoljenju 
savremenih potreba. 

BILJESKE: 

1 Nizozemskaje davne 1889. godine dala prvi pul potporu 
privatnim skolama. Ustavom iz 1917. godine, u ovoj zem
iji, izvrseno je izjednaeavartje u finansiranju drfavnih i 
privatnih skola. 

2 Privalne skole (private schools) u Velikoj Britaniji godina
ma su nosile naziv 'javne skole" (public schools). Ovaj 
naziv je ukazi,·ao na ekskluzivnost zbog cega su bile 
napaclane. Da bi se oslobodile prizvuka eksluzivnosti ove 
skoJe SU nazvane "nezavisne sko}e" (inc\epenc\ent schols). 

3 Walford, G. (1992.), Privatne.Skole-Jskustva u deset zemlja, 

"Ecluca'', Zagreb, str. 7. 
4 Jsto, str. 11. 
5 Glasnik (2000.), broj 1-2, str. 8. 

m 
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RADNA GRUPA: POTREBE ZA 
NAUCNO-PEDAGOSKIM INSTITUTOM 

IZ U BOSNI I HERCEGOVINI 

Dievad HODZIC: 

Ja otvararn diskusiju o temi i pitanjima koja su 
naznacena u ref eratu prof. Slatine. Mislim da se 
mozemo slofai da je ovo vafoo pitanje. Ako mogu 
predloziti, mozemo li sada ovo pitanje ili sva pitanja, 
koja izlaganje prof. Slatine podrazumijeva, na neki 
naCin sada vise prevesti na jedan konkretniji plan 
IZ-e i situacije u kojoj IZ ima obrazovni sistem u 
kojem je jedan fakultet, tri IP A-e, osam medresa. 
Unutar IZ-e VPS koordinira ili vodi neke poslove 
vezane za pracenje nastave. Ja ne znam kako je s 
Fakultetom, da li VPS tu ima neke veze? Molim vas 
koja je to sluzba u IZ-i koja koordinira rad, koja 
upravlja, prati i pomaze rad obrazovnih institucija 
unutar IZ-e, ako su one u sistemu? Onda bi to 
trebalo znaCiti da je to VPS. Ja znam da je ona 
zaduzena za medrese, a to je osam medresa. Je Ii i 
za akademije, i je li i na koji naCin za Fakultet? Ako 
nije, onda se postavlja pitanje kako to f unkcionira 
kao sistem? Ili u najmanju ruku ako jeste sarno za 
medrese, moze li VPS, zato sam rekao da malo 
prevedemo na konkretniji plan, koja ima tri struena 
cmjeka ijedno tehnicko lice, da li ona sa toliko malo 
ljudi moze da pokiiva cjelokupan \jerskopros\jetni 
zivot u IZ-i? To znaCi da se bavi svim imamima, 
\jerouCiteljima, muallimima i svom djelatnoscu svih 
osam medresa i tri pedagoske akademije. Sta ja 
mislim da suge1irarn kao perspektivu razgovora? 
Mozemo li iz izlaganja prof. Slatine, koje pledira 
za osnivanje naufoo-pedagoskog ins ti tu ta da idemo 
na neke zakljucke koji bi bili neko prijelazno 
rje5enje, dok ne dodemo do toga da kao urgentan 
zakljucak, preporuku da VPS mora materijalno, 
tchnicki, kadrovski i finansijski biti znatno ojacana, 
da bi mogla bar minimalno, ali ipak pokrivati rad 
obrazovnih institucija. 

Zijad LJEV AKOVIC: 

Podrfao bih ovu diskusiju. Argumenti cir. Slati
ne su i vise nego u\jerljivi, i nemoj da o tome razgo
varamo. Samo kako to predloziti u konkretnu reali
zaciju i gdje to smjestiti unutar mehanizma IZ-e. 
Bilo u VPS ili negdje drugdje, ovaj institut peda-

goski, znaCi islarnsko obrazovanje unutar Zajednice 
itd. 

Htio bih da naglasim, evo podrfavam, i ima 
dvije-tri godine da mi ukazujemo nasim ljudima u 
IZ-i da je potreba IZ-e toliko narasla da je nemoguce 
vise voditi ne samo sluzbu nego unutar sluzbe 
moraju biti posebne specijalnosti, evo mozemo reCi 
institut. !mate jedan fakultet, t1i akademije, osam 
medresa, imate rad u vojsci, rad u mektebskoj 
nastavi, rad profesora u srednjoj skoli i predskol
skim ustanovama koje jos nismo zahvatili, student
ski domovi, zatvo1i itd. Mislim da vec imarno neke 
identificirane stvari. Nadraslo je to mogucnosti 
sluzbe koja ima tri fovjeka. 

Znate, htio bih reCi da nam izade iz glava ono 
nemamo sredstava. Neko moze vrlo lahko razvaliti 
dobre ideje. Hajmo ih postaviti kao svoje zadatke, 
pa kad budemo imali sredstava da ih realiziramo. 
I drugo, sa postojeCim kadrom radit cemo pet 
godina i nauCili smo u IZ-i raditi 'nako, sto bi rekli 
dfabe. S postojeCim kadrom Fakulteta, akademija, 
taj rad neka bude ispocetka iz entuzijazma, bez 
ikakvih primanja ili u postojeCim primanjima itd. 

A moze se i rokadarna, ima visak ljudi na nekim 
mjestima. 

I jos jedna apsurdnost. Da Ii smo mi Bogom 
ovclje osudeni sto nigdje na svijetu nema? 

Ja cu iznijeti svoj polofaj,ja sam sa profesorom 
Slatinom o tome govorio i Reisu-1-ulemi postavio 
to pitanje. Planovi i programi su tehnicka rjesenja. 
Daj nam ciljeve! 

Reisu-l-ulema ovako ka:le: "Ko ce ti dati ciljeve? 
Nema ko! Ti!" 

Ljudi hocu da kazem da je apsurdno da nama 
nema ko dati ciljeve, do mi sami sebi, Fakultet, 
akademije i medrese. Mi moramo sami sebi 
odrediti ciljeve. Druga je stvar ko ce to kasnije 
pravno verificirati, ali mi ih moramo sarni odrediti. 

I jos jedna apsurdnost, jedan profesor u med
resi radi sada planove i programe u medresi, on 
lieno,jer nema mimo njega niko drugi. To govori 
da mora postojati neki institut izvan. Ja radim sebi 
plan i program, radim svoj udzbenik, ja sam kon
trola samom sebi i ocjenjujem sam sebe. Ne ide to. 

Jedan primjer,ja iz vojske hoeu da se vratim u 
IZ-u, a jedan general meni kaze: "Ostani, bice5 
general!" J a ga gledam, -pa ja nisam uCio za vojsku, 
nego me nuzda natjerala u vojsku. Prvo: -ja nisam 
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za vojske. Ja sam uCio da budem hodfa. Drugo, 
zauzimam mjesto skolovanom fovjeku i trece kad 
dode americki general ja sam nepismen za njega, 
ti meni mo:les dati cin marsala ali ja sam mogu bi ti 
smijefan u tom Cinu. Dakle, u susretu sa ovim 
svijetom, ispadamo smijdni. 

Javas molim nemojte da vas ova okostala i neka 
druga administrativna prepreka natjera da 
donesemo odluke, pa cemo ih realizirati. I da se 
sjetite da smo mi nekad i nasi ocevi radili bez placa. 
Jase sjeeam da je moj otac godisaje imao 12.000 a 
meni treba 18.000 i prodaovcu i meni dva mjeseca 
ima. Hajdemo donijeti odluke, koje su validne a kad 
ih mognemo realizirati. Ispocetka, entuzijazmom, 
i postojeCim snagama bez nagrade a kasnije kad se 
mogne bice i nagradivanja. 

Avdo IMSIROVIC: 

Mislim da ovdje ne treba nista argumentirati. 
Ako podemo od prof. Slatine iii prof. Ljevakovica, 
argumenata ima, ali pitanje je kako? Ostaje pilanje 
finansiranja. Ovo ne mora zafojeti odmah punim 
kapacitetom, ali neka radi onoliko koliko se maze 
finansirati. Evo recimo, udzbenicka literalura, sto 
je jedan od njegovih zadataka, ako bude isla preko 
instituta. Vi vidite koliko imamo udzbenika u 
\jeronauci, mektebima, medresama itd. Ja mislim 
da su to znaeajna sredstva. Mislim da kada bi se 
pocelo s ovim raditi, da bi ljudi koji su skloni 
pronalazenju sredstava, pronasli sredstava, i to 
dovoljno. Samo je pitanje organizacijske naravi. 
Ovo koordiniranje koje sada radi VPS je samo 
jedan dio instituta, i mislim da nije ni primarni dio 
tog instituta. I mislim da Rijaset opel mora imati 
takvu sluzbu u svojoj organizaciji. 

Dzevad HODZIC: 

Naravno. Mi treba da idemo sada prema 
rjesertju gdje bi smjestili institut negdje u nizu 
sluzbi, koji bi promatrao iii radio u okviru VPS. Ja 
sam za to da se ojaea VPS. Ovdje je VPS referent 
Rijaseta IZ-e i on je drugi fovjek IZ-e po njenoj 
definiciji, jer je vjerskoprosvjetna misija IZ-e 
temeljna. To bi trebalo bi ti tako i ta sluzba da je prva 
sluzba jer je ona temeljna sluzba IZ-e. I nju treba 
braniti tako sto ce se putem nje formirati, u 
pocelku, nukleus tog naueno-pedagoskog instituta 

i neki drugi instituti i neke druge podsluzbe te 
temeljne sluzbe IZ-e. 

Avdo IMSIROVIC: 

To je pitanje koncepcije. Da Ii treba osnivati 
jednu nauenu uslanovu u okviru IZ-e koja bi bila 
slienija drugim ustanovama, medresama itd. iii je 
direktno u organizacijsku strukturu uklopiti na 
naCin da je ona dio Rijaseta, dio izvrfoe vlasti IZ-e. 
I to je pitanje. 

mr. MustafaJAHIC: 

Ova ideja je zaista izvanredna. Ali ja mislim 
da nama ovdje trcbaju dvije institucije i da mi 
govorimo o dvije institucije. Nama treba za pocetak 
ova sluzba koja bi prdla u centar iii eventualno 
zavod, jer je to vise struena sluzba. Pored toga i 
institut koji bi se bavio naueno-islraiivackim radom 
u tom domenu. Jer mi osnivanjem instituta 
moramo opet imati neku sluzbu, zavod iii centar 
za \jerskoprosvjetni, odnosno pedagoski rad u IZ
i. Jer tu su dvije vrsle poslova: organizacijsko-strueni 
poslovi, u tom domenu kao jedno, i drugo -naucno
islraiivacki rad na tom polju. U prvom slucaju to 
bi bila sluzba, centar iii zavod a u drugom institut 
koji bi sa nauenog aspekta obradivao tu problema
tiku. Ja mislim da bi bilo dobro i to bi se moglo 
odmah uraditi da se VPS preimenuje u Zavod i da 
se ojaea i razvije u tom pogledu da ona pokriva 
cjelokupni pedagosko-obrazovni sistem IZ-e, a da 
se planira otvaranje instituta. Mislim da se ne bi 
trebalo zadrfati na ideji ovoga naueno-pedagoskog 
instituta, jer mislim da IZ-a treba jedan ins ti tut 
mnogo sireg dijapazona. Svi znamo da svaki 
fakultet Sarajevskog univerziteta istovremeno ima 
i institut. Ovo nije nova ideja i ona postoji u IZ-i od 
kako se pocelo ozbiljnije raditi na izgradnji zgrade 
Gazi Husrev-begove biblioteke. I tu se planira 
otvaranje jednog instituta za islamske nauke, u 
kojem bi radili uglavnom profesori Islamskog 
fakulteta. Jerjedan profesor na Fakultetu bi se bavio 
predavackim radom, a na institutu bi se bavio 
naueno-istrazivackim radom. U okviru tog instituta 
bi bio jedan odsjek koji bi se bavio pedagoskim 
istraiivanjima i mislim da bi u tom domenu najbolje 
bilo formirati taj institut, a biblioteka bi bila 
izvanredna Iogistika tog instituta. Tako bi na 
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institutu za islamske studije bio odsjek za 
pedagoski rad. 

Dr. Mujo SIATINA: 

Ja vam mogu reci da ima mnogo primjera gdje 
je institut u Sarajevu poceo sa jednim doktorom 
nauka. Plasim se da vam nije stratcgija i taktika 
dobra. Mi moramo odmah u taj institut staviti 
cO\jeka menadzerskih sposobnosti, pa za dvije-tri 
godine da donese dva projekta. I ova razrada da 
unutar tog instituta bude i ovaj dio, mislim logieno 
je jer ne bi trebalo suprotstavljati nauku i struku. 
Predlafom da se odmah ide sa pocetkom rada 
instituta, upravo nukleusu, kako je ovdje diskuti
rano. Ako bismo mi sada VPS preorijentirali u 
zavod i dali novi kadar, mi bismo Zajednici napravili 
<lobar materijalni terel i medu ljudima ne bi bila 
suglasnost, pretpostavljam. Zato je bolje dati ideju 
da se napravi taj mali nukleus i da ima jedan ili vise 
Queer je bilo primjera da su nedovoljno iskoristeni 
nauenici i ljudi iz IZ-e).Jucerje bilo primjera kako 
muftijstvo treba da ima po jednog tehnologa, 
pedagoga ne govorim namjerno, jer ljudi pod 
pedagogom svasta podrazumijevaju. Ja pod peda
gogom podrazumijevam onoga koji tehnoloski i 
organizaciono ima cjelinu kojom on upravlja. Ova 
ideja se razlikuje samo malo u nijansi. 

mr. Nusret ISANOVIC: 

Ja bih rekao nekoliko prijedloga koji su 
proistekli iz razgovora koje sam ja imao vezano i 
za potrebu instituta. Ja cu podsjetiti prof. Slatinu 
da smo mi poodavno razgovarali o tome, da smo 
pokufavali ndto napraviti na tom planu ali 
nazalost, nismo naisli na razumijevanje. Mi se svi 
slazemo da VPS nije dovoljno suvremcna i dovoljno 
efikasno postavljena. Tone mozemo adrcsirati na 
VPS, jer oni rade nekoliko puta vise i, zaista, 
ponekad ih mozemo safalijevati, s obzirom na 
nerazumijevanje, s obzirom na terct itd. Potrebno 
ju je reorganizirati i ovu Cinjenicu koju si ti iznio 
p1ivesti svijesti da se zaista toj sluzbi da znafaj koji 
joj pripada, koji joj pripada po naravi stvari. 
Medutim, unutar te sluzbe smjdtati institut nije 
prirodno. VPS bi trebalo da koordinira te poslove, 
i da institut bude u sluzbi ciljeva VPS-a. A institut 
treba smjestiti tamo gdje mu jc prirodno mjesto, a 
to je pri institucijama koje sc bave po naravi stvari 

tim poslom. Da Ii organizirano ili neorganizirano, 
a to je FIN i IPA. Zbog cega spominjem akademije? 
Kada se osnivala IPA,ja sam tu prvu rudimentiranu 
koncepciju dao. Tada je vec bilo zamisljeno da pri 
IPA bude neki pedagoski institut. Mi imamo i mi 
smo zbog toga od na5ih sredstava skolovali 12 na5ih 
studenata. Ti studenti su prosli kroz ruke, pored 
ostalog, i prof. Slatine, Ismeta Dizdarevica itd. Neki 
ce sada upisati postdiplomski studij. To SU bili 
briljantni studenti. Oni cekaju da budu angazirani. 
Mi ih vec angaZiramo na nekim projektima. Mi vec 
imamo istrazivacki tim na akademiji, imamo osobu 
koja sad dokto1ira i koja bi mozda mogla da bu de, 
ne mora to biti pedagoska akademija,ja govorim 
0 prirodnom smjdtanju i necemu sto vec postoji 
kao potencijal. Kolegica Edina Vejo vec doktorira. 
Podrucje je vrlo blisko, komplementarno i uz 
pomoc iskusnijih ljudi koji s nama do bro suraduju 
kao sto je prof. Slatina, Ha5im Muminovic itd. koji 
bi nas mogli, to je blagodarno, uvcsti u tu vrstu 
posla. Postaviti to na jedne ozbiljne osnove, i mislim 
da bi se vec moglo s tim, u nckom smislu, startovati. 

Ne znam koliko imamo oci da vidimo, koliko 
smo siroki i oslobodeni nekih tereta da prepozna
mo taj potencijal. Na IPA to vec postoji. Dakle, ne 
mora to biti na IP A, ali ljudi koji su dolje sc mogu 
angazirati bilo gdje, ali to jezgro vec postoji. Ja 
sugeriram da se to prepozna, da se redefinira, da 
se osnazi i da se ide dalje. Kada je u pitanju ta vrsta 
instituta, mislim instituta koji predlaZe kolega Jahic, 
njegovo prirodno mjesto je na FIN-u. 

mr. Mustafa JAHIC: 

Slafomo se. Ja to isto rnislim, a kada je govor 
bio o biblioteci, mislio sam na zgradu, jer institut 
ne mofo bez biblioteke. I ne mora da znaCi da bi 
institut bio smjdten u biblioteci nego da bi institut 
koristio biblioteku. 

mr. Nusret ISANOVIC: 

Samo da podsjetim. Spomenut cu fakultct 
kojim sam se bavio i posveCivao mu vise paZnjc. 
Dakle, to je Katolicki bogoslovni fakultet u Zagrebu. 
On ima eetiri instituta. Jedan od tih instituta je i 
Katehetski institut, koji se pored ostalog bavi i ovim 
pitanjima o kojima mi ovdje raspravljamo. Ja sam 
na nekoliko fakulteta razgovarao sa dekaqima. Uz 
jako mala srcdstava su pri tim fakultetima 
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organizirani instituti sa nekoliko centara. Centri su 
sada formirani zavisno od stvarnih potreba. Ljudi 
koji rade na tim poslovima. To su ljudi koji su iz 
nastave. Dakle, on ima po naravi posla, on ima 
obavczu da se bavi istrazivanjem. I on nije iz 
budzeta placen, sto je jako VaZnO, nego je placen 
od projekata, dakle od zarada za projekat. I \jerujte 
to sto mi nekada kao bauk smatramo, ta dodatna 
sredstva, \jerujte ako su sa menadzerski orijentira
nim ljudima, nove misli, mate, to se prodaje. 

Ibrahim BEGOVIC: 

Menije fao sto Muharem-ef. nije tu, da bi dao 
neke sire podatke koji SU nam ovdje potrebni 0 VPS 
ali mi to zapravo dobro znamo i mislim da to ne 
treba isticati. Tu je i Zijad-ef., koji je radio u VPS-u 
prije i zna svu tu djelatnost. VPS svoj rad organizira 
uz pomoc cjelokupne strukture IZ-e, preko 
muftijstava i glavnih imama itd. i ona na neki naCin 
ove poslove koje je radila i pokrivala je kroz timove 
ljudi koje je okupljala kada je u pitanju i izrada 
udzbenika i pracenje kompletnog tog instrumenta
rija vezanog za realizaciju \jerskopros\jetnog zivota 
kod nas. Nema sumnje i mi to odavno potencira
mo da VPS treba ojaeati, bez obzira na potrebu 
instituta. Ojaeanje je potrebno jer se osjeea da je 
zagusen njen rad itd. U onom smislu u kojem su 
prof. Slatina i Nusret-ef. govorili zapravo mi i 
smatramo da osnivanje jednog instituta treba 
prirodno da ide pri postojeCim nasim nauenim 
institucijama. Da taj institut pored ostalog bude u 
slmbi i rada VPS-a, odnosno onoga sto ona pokiiva. 
Da opslufoje niz nasih institucija i sluzbi. U tom 
smislu ne treba razmisljati o radikalnom zaokretu 
VPS-a, koja ima svoju tradiciju otkako postoji IZ-a 
kod nas, nego je osnaiiti kadrovski i omoguCiti joj 
da ona i putem instituta dobiva potrebnu pomoc 
za realizaciju ciljeva i zadatka koji su postavljeni. Mi 
imamo sada potrebu da okupijamo ljude iz 
postojeCih institucija i - formiras sam sebi ciljeve. 
Ali kad bismo se vratili na teren oni bi rekli pa vi i 
jeste tu zbog toga da date te ciljeve. Znaci sad je 
bitno akumulirati ne samo ideje, nego i ljude i 
usmjeriti ka definiranju cilja. Dakle, ako gov01imo 
o potrebi instituta, to nije upitno, a ako gov01imo 
o njegovom smjestanju onda je prirodno da to 
bude na jednoj od ovih visokoskolskih ustanova, 

ali to ne iskljueuje moguenost njegovog lociranja ... 

Dzevad HODZIC: 

Molim vas, mofrmo Ii ovako, da idemo na dva 

zakljucka. 
Jedan je potreba osnivanja naucno

pedagoskog instituta koji bi mogao da se postavi u 
okvire iii pri FIN-u ili pri jednoj od IP A i da IZ 
samostalno ocijeni gdje, i da se u tom smislu 
sugerira izrada jednog elaborata za koncipiranje 
tog instituta. Dase naglasi vrhu IZ-e da se taj institut 
moze finansirati, ne iz budzeta nego iz honorara 
projekata koji se mogu tdisno postavljati. 

Drugi zakljucak da ide ka tome da VPS treba 
osnaiiti i u smislu njenog znacaja i u smislu prostora 
i tehnickih, materijalnih sredstava i ljudi jer, dakle, 
cak i kad institut bude perfektno radio, VPS treba 
da se ojaea jer naprosto t.reba,jer naueno-pedagoski 
institut ne radi provjeru nastavnika, kontrolu 
vjeronauke, \jeroucitelja itd. Ta sluzba treba da 
bu de i da mi na neki nacin u zakljucku impliciramo 
jedan k1iticki odnos prema stanju stvaii. A to je da 
ona danas nije ono sto bi trebala da bude: temeljna 
sluzba IZ-e po njenoj definiciji. 

Muharem HASANBEGOVIC: 

Odavde je dobro poslati inicijativu da se jos 
jedanput naglasi da je VPS ne samo temeljna sluzba 
IZ-e, rtjenu vafoost treba podcrtati. PolazeCi od te 
vafoosti, s obzirom na jako sirok dijapazon onoga 
sto potpada pod VPS-u. Sta je to sve? Djeca kroz 
obdaniste, osnovno obrazovanje, srednje, visoko 
obrazovanje, dzemate razlicito strukturirane, 
dienaze itd. Sav zivot ona pokiiva, ona organizira. 

Dzevad HODZIC: 

To je VaZno. Tosto je Zijad-ef. rekao, to nije 
slueajno rekao,jer mi to pokufavamo da kazemo. 
Odgovori idu, donekle su birokratski, donekle 
pravni, donekle realni, u odnosu na neke nase 
planove. Ali odgovori cesto idu da mi nemamo 
finansijske i materijalne moguenosti, i da je nafa 
sugestija da postoje neke druge sluzbe kao i neki 
ljudi. Ne mislim da treba neko iz MINE da prede u 
VPS, ali u Rijasetu ima neisk01istenih ljudi. 

Ibrahim BEGOVIC: 

Molim Vas, ovo sto se predvida da bi ta sluzba 
trebala da radi, ona premasuje svoj naziv. Nije to 
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VPS. Mi imamo Izdavacki cenlar, Cenlar za 
islamsku arhitekturu, ona premasujc svoje okvire 
i Lo nije vise sluzba, Lo mora biti ne5Lo drugo. 

Zijad LJEV AKOVIC: 

Mi moZ:emo redefinirati naslove ali sla Lo znaCi 
bez ovih promjena. 

Dzevad HODZIC: 

Ostavimo Lo kako ce se ona zvati, ali da mi u 
zakljucku imamo Lo da mi podupiremo jace, 
snafoije, koncipiranje VPS. Nismo ovdje sada 
planirali promjenu naziva VPS, i ne mozemo 
razgovarali sada o tome. 

Muharem HASANBEGOVIC: 

Mislim da je vafoo da sa ovog skupa potekne 
inicijativa da se odredi iii predlozi jcdna osoba za 
izradu elaborata, sasvim ozbiljnog, onog sto bi se 
zvalo realnog elaborata, uvafavajuCi sve prilike u 
kojima jesmo. U nekih narednih pet godina da on 
prof unkcionira. 

mr. Nusret ISANOVIC: 

Ako hocemo ozbiljno raditi, treba da to radi 
ipak jedan slrueni Lim. I taj Lim ima nekoga ko ga 
vodi. Jer ne moZ:e se s jednim cmjekom. 

Muharem HASANBEGOVIC: 

Vi morate imati jednog inicijatora, onoga ko 
ce biti odgovoran, a naravno da Lo Lreba raditi tim 
ljudi. 

PLENARNA DISKUSIJA 

mr. Nusret ISANOVIC: 

Govorili smo o polrebi osniva~a pedagoskog 
inslilula unutar IZ-e i dosli srno do dva zakljucka: 

1. da VPS-u, buduci daje ona najvainija inslilu
cija IZ-e, Lreba osnafai, u nckom smislu osvjefai i 
Lamo gdje jc polrebno rcorganizirati jc. Institut bi 
Lrcbao biti u funkciji sirokih poslova VPS-a; 

2. postoji nufoa polrcba za osnivanje peda
goskog insLiLula i u Lorn smo se svi suglasili. Smat
ramo da bi prirodno rr~jcslo tog instituta mogli da 

budu iii FIN iii neka IP A. Malo smo diskutirali o 
Lim prelpostavkama i rnislim da su one u Loj disku
siji bile ocite i nesporne. Ova grupa sugerira da se 
odredi kompetentna osoba koja bi okupila tim i 
izvrsila polrebne pripreme za izradu elaborata za 
osnivanje insliluta. Dufan sam, takoder, da napo

menem, da postoji druga varijanta koja je takoder 
bila na diskusiji. Dakle, da institul bude osnovan 
kao zasebna institucija. Kada smo razmatral.i ovu 
prvu rnogucnost da bude njegovo prirodno mjeslo 
pri postojeCim naucno-obrazovnim inslilucijama, 
smatrali smo da bi to bilo za pocetak mnogo 
racionalnije, zalo slo bi se vec zaposleni na tim 
institucijama bavili Lim poslovima, i ne bi se iz 
budzela posebna sredstva izdvajala za njihovo 
angaiiranje. Oni bi bili placeni za svoje dodatno 
angaziranje u radu na inslilulu iz dobivenih 
sredstava od projekata. 

Muhamed SALK.IC: 

Nafa radna grupa bavila se referalom koji je 
tretirao ulogu IZ-e u obrazovnom sislemu i njene 
nadleznosti, njene mogucnosti i u tom smislu 
proizaslo je nekoliko zakljucaka. Ti zakljucci su: 

1. da IZ-a mora preuzeti odgovornost za 
disciplinu i jedinstvo u obrazovnom sistemu IZ-e. 
Podrfava se taj decentralizam u smislu da se 
ostavljaju mogucnosti za razvoj i za aktivnosti u svim 
skolama, IPA-ma, Fakultelu itd., ali IZ mora uzeti 
pod kontrolu cijeli sistem obrazovanja i za 
neizvrsenje toga se ne mogu nalaziti nikakva 
opravdanja niti razlozi; 

2. da se jaeaju postojece sluzbe u okviru IZ-e, 
primarno VPS; 

3. da Rijaset IZ-e nade naCina da kontaktira sa 
kantonima, buduci da su kantoni sada uglavnom 
finansijeri postojecih medresa i akademija. I da u 
tom smislu Rijaset IZ-c preko svoje jednc struene 
ekipe u kontaktima sa tirn kantonima razrnotri 
postojecc stanjc i da vidi perspektivu, mozda 
zakonodavstva ili promjena koje se na\jestavaju u 
kanlonima kako bi medrese ostale i dalje kandidati 
za finansiranje iz budzetskih sredstava u kantonima; 

4. podrfana jc inicijativa za osnivanje ins Li tu La, 
kao multidisciplinarnog arnbijenta u kome bi 
institut bio i imao razlicitc grupe prcdmeta na 
kome bi sc pravile analize polreba IZ-e; 
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5. da se u IZ-i temeljito sagledaju potrebe IZ-e 
za kadrom u samoj Zajednici. Da Zajednica dobije 
p1i tome najbolji kadar iz obrazovnih instilucija koje 
je osnovala i nad kojima vodi nadzor i b1igu. A da 
se p1i tome takoder vodi raeuna i o prijemu broja 
ueenika u skole, IPA-e i FIN. Da se polazi od 
primarne polrebc IZ-e za kadrom i da se vodi 
racuna 0 oplimalnom broju upisanih u ove skole, 
naravno ne umanjujuci pri tome ni mogucnost da 
se u okviru medresa, kako smo raspravljali, dakle 
daje se podrska postojartju medresa, njihovom 
radu itd. Dakle, ne umanjuje se potreba da se u 
okviru medresa ne priprema i ne obrazuje kadar 
za nastavka skolovanja i na drugim fakultetima i 

6. zadnji da se na FIN-u, IP A-ma i na medre
sama osnivaju ovi strucni aktivi po predmetima. 
Recimo za arapski jezik i da oni razmjenjuju svojim 
susretima iskustva, znanja iz odredenih predmeta 
i tu je bio takoder prijedlog da profeso1i sa FIN-a 
idu na akademije i dr:le tamo predavanja te da se 
napravi prolok kadra sa akademija na FIN i sa FIN
a na akademije. Znaci da se poboljfa ta fluktuacija, 
u smislu da se prezentira rad profesora, da se 
upoznaju ucenici itd. 

lsmet VELADZIC: 

Ja sada olvaram raspravu o ovim pitanjima i 
referatima koje sle euli i oslavljamo moguenost da, 
ukoliko neko ima potrebu, i povodom jucera5njih 
rasprava i referata govori. Ako je ostalo ndto 
nedoreceno, da ovom p1ilikom ucestvuje u raspra
vi, kako bismo ovaj posao privodili kraju i kako 
bismo se p1iblizili nekim opCim preporukama koje 
cemo mi sa ovog naseg skupa upuliti prema 
organima i institucijama IZ-e. 

Hasan CENGIC: 

Ako sam ja razumio ovo je fakticki zavrsetak 
ovog okruglog stola. Vrlo kralko i vrlo jasno :lelim 
reCi da cijenim da je ovaj okrugli sto izuzetno 
znaeajan. Pokazao je da IZ-a moze organizirati vrlo 
ozbiljne razgovore o vainim temama funkcionira
nja IZ-e i pitanjima muslimana unutar IZ-e. Ovdje 
p1isutni, ali bas svi, pokazali su izuzetan interes kroz 
svoje diskusije i aktivnosti na ovom okruglom stolu 
za ova pitanja, sto potvrduje da je organizator 
izabrao kompetentne ljude. Istovremeno to 
potvrduje da ljudi koji rade i djeluju unutar 

obrazovnih institucija IZ-e jesu i kompetentni i 
zainteresirani da se na ovim pitanjima radi. 

Ocito je da IZ-a treba preuzeti vrlo jasne, 
ncposredne korake LI vodertju ovog procesa dalje. 
I smatram da je ovaj okrugli sto ponudio jedan broj 
tema, pitanja i ucesnika LI ovim pitanjima koji mogu 
nastaviti dalje 1jefavati ove probleme. 

Sto se tice zakljucaka ja bih isk01istio priliku 
da ih sada predlozim. 

1. Nakon svih diskusija jasno je da je potrebno 
izvrsiti promjene u obrazovnom sistemu unutar IZ
e. Pripreme za te promjene trcba izvrsiti do pocetka 
naredne skolske godine. 

2. Treba fonnirati radne timove za teme o 
kojima se jucer i danas razgovaralo, od ucesnika 
ovog okruglog stola i drugih kompetentnih ljudi 
unutar IZ-e i vani koji mogu pomoCi, uz puni angaz
man VPS-e, pod pokrovi.teljstvom Rijaseta IZ-e uz 
izradu dokumenata nakon onoga sto je na ovom 
okruglom stolu inicirano u pravcu potrebnih 
izmjena u vezi sa obrazovnim sistemom. I da se 
izrada tih dokumenata zavrsi u roku od cetiri 
mjeseca od tada, a da se ti dokumenti prezentiraju 
na narednom okruglom stolu o kojem treba da 
odlueuje organizator. Predlaiem dais ti organizator 
bude i narednog okruglog stola uz dodatak i 
zvanieno VPS-a IZ-e. 

3. Da se izradi akcioni plan za osiguranje 
kvalitetnih predavaea u svim postojeCim medre
sama za grupu vjerskih i pedagoskih predmeta. 
Razloga je puno, a dovoljno je sto smo euli da 
svrsenici istih programa u medresama razliCitim 
pokazuju na fakultetima nedopustivo razlicite 
nivoe u znanju, a to se razumije da kompetentnost 
predavaca nije svugdje jednaka i da moramo iCi ka 
ujednaeavanju tih standarda. 

Dzevad HODZIC: 

Ja bih sada rekao nesto sto je mozda trebalo 
jucer govo1iti. Naime radi se o vainosti koncepta 
prakse kroz medresu. Vi svi znate kada je Gazi 
Husrev-begova medresa bila jedina medresa u BiH, 
tada je veCina, bezmalo svi ucenici medrese, svakog 
ramazana su odlazili na ramazansku praksu. Danas 
to vise nije slueaj, ali i da jeste i kako god da je u 
struenim skolama, a medrese to jesu, ja misli.m i 
govo1im to iz iskustvajer sam ukljueen u nastavu 
medrcsa, u struenim skolama praksa bi morala biti 
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mnogo obaveznija, sire koncipirana, sirim 
sadrfajima jer se ona kod nas uglavnom svodi na 
obredne uslufoe djelatnosli i ne5lo dodatno za 
ramazan. Mi nemamo obaveznosl praksc, ncmamo 
praccnje te prakse i mislim da moramo prosirili 
sadrfaje le prakse i da lreba biti ocjcna iz le praksc. 
Treba da bude la ocjena, a lo jc pokazatelj na5eg 
odnosa prema obrazovanju. Ovdjc je jucer hadzi 
Reis-efendija u svom uvodnom izlaganju naglasio 
tu polrebu tih primijenjenih znanosti, a mi svi koji 
smo zavrsili medrese imamo pomalo taj problem 
da smo previse uronjeni u to metafizicko obrazo
vanjc. BuduCi da uCimo ove velike \jeene istine vrlo 
lahko iskliznemo u to da je to jedno samozado
voljslvo i zapravo sta danas znaCi ako znamo o svim 
ovim \jecnim istinama, sta za nas znaCi da bude 
znanosl i disciplina neslo sto se lice prakticnih 
stva1i, rada sa raznim grupacijama ljudi itd. Mislim 
da bi trebalo da vise vodimo racuna u tim 
promjenama kojima cemo eventualno pristupiti o 
praksi u medresama, akademijama pa i na fakul
tetu. Da bude mnogo zahtjevnije i ozbiljnije konci
pirana, da bude obavezna. A to znaci da, bar u med
resama, ulazi u s\jedodzbu. I posto je rijec ovdje i 
o imamima vaino je obrazovanje uz rad kroz dosko
lovavanje kadra iii permanentno obrazovanje. 

Mustafa SP AHIC: 

U svom, mozda u filozofiji najpoznatijem djelu 
Driava, Platon je ustvrdio da je obrazovanje i odgoj, 
briga najvise zajednice, drfavc. Haldun sesto 
poglavlje Mukaddime naslovljava Organizacija nauke 
i kalw je postici. Mi muslimani u BiH unazad sest 
stoljeea prolazimo kroz sedam drfavnopravnih i 
drustveno-politickih okvira. Prvi - okvir Osmanske 
carevine u kojem je ovdje obrazovanje i odgoj bilo 
jedno, jedinstveno na razini carevine koja je 
pokrivala osam miliona kvadratnih kilometara, na 
t1i kontinenta. Obrazovanje je bilo konzistentno i 
komplementarno i sislemski urcdeno. Plus stalno 
obrazovanje kroz neobavezno obrazovanje jer 
svaka noc je u Sarajevu bila pokrivena jedna 
Mesnevijom, druga Tirmizijom itd. Sa dolaskom 
drugog, koji je promijenio kulturno-civilizacijski 
krug, kojije u biti kao zapadnoevropski utemeljen 
on donosi novume. Svaki novi drfavnopravni okvir 
donosi novume koji se reflektuju ovdje na IZ-u, sa 
ambicijom Austro-Ugarske da se infiltrira u nas 

zivol. Oni SU donijeli gimnazije, najkvalilelnije skole 
koje su ikad na ovom tlu bile i donijeli su ruzdije. 
T reci i eel vrti do nose svojc. Mi zaboravljamo da je 
1923. postojala Velika medresa kralja Aleksandra 
u Skoplju, u kojoj je direktor bio Hasan Vrebac. 
Ono sto je najkvalitetnijc iznutra IZ-e bilo uradeno 
jeste VIST, koji je dao najkvalilctniji kadar IZ-i. I 
dolazi i ovo vrijeme od 1945. naovamo kada su 
medrese ukidane. Mcne je slrah nacina kako SU 

ukidane, da ih isto Lako na jedan brzoplet, 
nepromisljen nacin, nismo obnavljali. 

Kada je rijec o imamsko-hatibskom i muallim
skom poslu nema tu unitarnih ni istovjetnih rjese
nja. Ali zlocin je u velikim gradovima vec sada ne 
profilirati hatiba. ZloCin je da dijete koje je sad 
zavrsilo medrcsu sutra bude hatib u dfamiji u 
Bihacu. Vee se sada moze p1istupiti tome bar u 
ovim velikim gradovima. Staino mije na umu izjava 
generala Dudakovica: 'Ja kao komandanl Armije 
ne mogu dopustiti da mi sa srednjom skolom 
komandira cO\jek na trideset vojnika." 

Mi dva dana raspravljamo o ovom pozivu koji 
u mektebima i skolama obavljaju \jerouCitelji. Sto 
se tice onoga u skolama - to od nas ovisi samo u 
smislu dobrih zelja. Drfava diktira hoce li to biti iii 
ne. Na5a odluka o tome nije. 

Kako da sistem osam medresa bude osam u 
jedan ili jedan u osam? Kako? Presudna je stvar iz 
iste kese. Nemojte misliti da ima ludaka na svijetu 
koji ce davati pare, a da ti odlueuje5. U onoj mje1i 
u kojoj on finansijski ucestvuje on ce nastojati i da 
odlueuje. 

Postavlja se pitanje ko je taj u ovih pet kulturno
civilizacijskih krugova ostao i opstao i izdrfao. To 
je Gazijina medresa. Ne \jerujem da je lo rezultat 
nase pameti, nego Bozije milosti i one Gazijine 
dove. 

Mi moramo sebi postaviti pitanje, sta ce od 
ovoga sutra opstati. Kakvu mi s\jesnu akciju moze
mo poduzeti, jer akademije se mnoze po istom 
principu kao i medrese. To je nezaustavljiv proces. 
Jer moze se reCi- uredu.Jedan od kiiterija je i udalje
nosl. Moie Ii medresa od medrese bi ti udaljena 30 
km? Moze Ii postojati medresa da teritorijalno 
opslufoje 50 000 stanovnika. 

Javas molim da sc odmah danas formira tijelo 
najslmenijih i najkompelentnijih ljudi koji ce izvrsili 
kontrolu rada u medrcsama i akademijama. 
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Jedno su akti, planovi i programi, ali mi 
moramo znati sta se radi tamo, jer je to i nafa 
odgovomosl. Gdje bi se moglo u okviru akademija 
uciniti nesto na jedinstvu. Gdje bi se moglo? Po 
mom misljertju sve bi akademije mogle imati jedan 
isti upravni odbor kompetentnih ljudi, gdje bi se 
mogli standardi i kriteriji garantirati. lmati jedan 
uvid centralne zajednice i ne bi niko nista izgubio. 

Dr. Dzemaludin LATIC: 

Braco i sestre, zamislimo da mi obrazovni 
sistem u IZ-i savrseno uredimo. Da imamo dobre 
nastavne planove i programe, suradnju medu 
medresama itd. Dali cemo mi time zavrsiti nas 
posao? Necemo ako ne budemo imali jasno 
odredene ciljeve naseg obrazovanja. 

Da bismo taeno znali ciljeve naseg obrazovanja 
mi treba da u nekoj mjeri isplaniramo buduenost, 
u onoj mje1i u kojoj je ona serijatski dopustena. 
Planirati buducnost znaci posmatrati vrijeme i 
okolnosti u kojima mi zivimo. Nema nikakve 
sumnje da ce udari na akidu, na islam biti 
konstantni. Ja sam ovih dana pod utjecajem jedne 
knjige koju doktor Ka1ic radi, gdje njen autor Sejjid 
Kutb jasno govo1i da medunarodni imperijalizam, 
cionizam i orijentalizam i komunizam nikada ncce 
prestati da udaraju ne samo na teritorijc, nego i na 
islamsku akidu. 

Naravno, naSi mislioci poput prof. Neimarlije 
sada trebaju da zacepe usi,jer oni stalno guslaju 0 

civilnom drustvu ovdje i slieno. 
Ukoliko mi koji radimo u obrazovanju 

budemo to i prihvatili i ne budemo primijetili te 
buduce snage koje rade na unistenju akide, onda 
naSe obrazovanje moze biti "mast u propast"' tj. da 
radimo na tome a da ne znamo sta cemo. 
Podsjecam vas na jedan esej jednog naSeg brata iz 
Nigerije koji je rekao sta Cine porobljivaci 
muslimanskih naroda i na koji naCin podCinjavaju 
nas muslimanski narod? Evo na ovaj naCin. Prvo 
im se uzme njihovo obrazovanje, sekularizira se i 
dobijd generacije koje su isfasene iz tewhida i 
islama i onda vjeruju u neka druga bofanstava. 
Drugi direk je Serijat,jer gdje nema Serijata, nema 
pravde. Treci direk je bratstvo i solidamost medu 
muslimanskim narodima. Taktika je da se oni 
iscjepkaju i onda oni postaju bezopasni jer nema 
solidarnosti i pomaganja. 

Iz ovog se vidi sta mi treba da cinimo. Vratiti 
slo sire i sto kvalitetnije sadrfaje klasienih islamskih 
disciplina u medrese, univerzitetc itd. Drugi ciljje 
Serijat, i treCi cilj je medusobno upoznavanje i 
pomagartje medu muslimanskim zajednicama 
ovdje na Balkanu. S tim u vezi ja sam jucer 
primijetio, kako mi u Bosni skoro da zaboravljamo 
nafo bracu u Sandfaku, njihovu medresu, 
akademiju i njihovu situaciju. 

Prosle godine, Rijaset u najboljoj namjeri 
pofaljc politicke diletante koji dolje prifaju o 
odvajanju Crne Gore, o slobodi muslimana, a ne 
znaju da rade protiv svoga vlastitog naroda. Usput 
pozivam Rijaset da ove godine posalje normalne 
ljudc koji ce saslufati nase politicke i vjerske 
autoritete u Pazaru i da dolje ne rade na stetu 
nasega naroda, a da U nasim sadrfajima OVO 
upoznavanje bude obavezno. 

Drago mi je da je organizator sabrao sve nas 
sa FIN-a i akademija da razgovaramo o nasim 
zajednickim problemima. Jer kako je neko rekao, 
postoji neka narogusenost izmedu nas i da toga ne 
bude vise. Mi se trebamo povezivati, bez ovih 
nepotrebnih negativnih osjecanja. 

Kada sam vidio gdje i koliko nasih studenata 
ima vani, uplasio sam se sta cc biti ako jedni 
prihvatc siizam, drugi neke druge mezhebe. 
Trebalo bi istaci da se ovdje prakticira i mora 
postivati haneftjski mezheb zbog politickih razloga 
nase zajednice ali i zbog kulturnih razloga. To je 
vazno kako se ne bi ovi studenti po povratku iz 
Teherana i Medine umjesto za knjige hvatali za 
vratove. 

Dr. Enes KARIC: 

Ne slaiem se sa svim ocjenama koje je Mustafa 
Spahic iznio sinoc o FIN-u. Mislim da su prestroge. 
FIN, to pokazuje i ovaj skup, ima naravno svojih 
nedovrsenih poslova i struenih obrazovanja ljudi, 
nedovrsenih kated1i, ali on ima katedre, on radi, 
izdaje i knjige. Dakle, da se sigurno moze jedna 
polica od stotinu kvalitetnih naslova pokazati, i to 
stjetla obraza. VeCina danafojih ucesnika i mnogi 
drugi istaknuti Clanovi SVe SU to svrsenici medresa 
u osam-devet generacija FIN-a. Nekoliko glavnih 
imama i svi ti ljudi ulaze u drustveni i islamski zivot 
BiH. Sve SU to svrsenici fakulteta. Sumnjam da bi 
iko od njih mogao dokt01irati ili magistrirati ili biti 
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kvalitetan glavni imam, a da nije ndto na tom 
fakultetu naucio. Naravno uzimam u obzir da FIN 
postoji tek 23 godine, treba dosta raditi, treba 
kritikovati Fakultet ali ne bih se slozio na prestroge 
ocjene. Svr5enici FIN-a, rade danas vrlo meritorno 
na strucnim poslovima iz obrazovanja. Rade u 
politici, neki su osnivali, neki su razvaljivali politicke 
stranke, rade na poslovima nauke vrlo meritorno. 
Rade na medijima, oni su urednici na medijima, 
rukovodioci pojedinih institucija, direktori firmi 
itd. Na OVOID skupu mi mozemo iznositi i prestroge 
ocjene ali ja imam osjecaj da ima jedna kampanja, 
naroCito u Gazijinoj medresi. Vidim po ucenicima 
koji stizu iz te medrese. Iz tuzlanske medrese i 
drugih medresa i dode vam nekad odlikas na FIN, 
ali nemamo iz Gazijine. Neka idu i na druge 
fakultete ija sam ifao. Mcdutim, zelja mi je da dodu 
i kod nas. Ove godine tuzlanska medresa nam je 
popravila rezultat pa je doslo nekoliko odlikafa. 
Kolega Spal1icu, poznato je ovom skupu da smo 
mi prijatelji, ali ja sam sinoc bio povrijeden. 

· Medutim, mali je kvorum bio da ovo iznesem. A 
sada imam tu i Reisa, pa mi jc drago da i on ovo 
cttje. 

mr. Hilmo NEIMARLIJA: 

Zelim da eventualno prillim prilog definiranju 
preporuka sa ovog skupa. 

Naime, drzim da je izostalo preciziranje, koje 
nije ni bilo neophodno jer se na jedan odreden 
naCin podrazwnijevalo ali s obzirom na pitanja koja 
su se pojavila imam potrebu da kaiem da smo se 
mi bavili obrazovnim sistemom IZ-e, misleci pritom 
na obrazovni podsistem, o medresama, akademija
ma i FIN-u. Odnosno imajuCi u vidu institucije u 
IZ-i koje cine taj njen institucionalni obrazovni 
sistem. Zato smo se posvetili njima a ne drugim 
medijima i drugim oblicima islamskog odgoja i 
obrazovanja koje imamo. 

S tim u vezi prva dilema na ovom skupu bila je 
da Ii IZ-a treba da ocuva ovaj sistem sa osam 
medresa, dvije akademije i FIN-om imajuCi u vidu 
njene moguenosti, povijesne okolnosti u kojima se 
nas narod nalazi. Ako je primarna zadaea i jedini 
cilj ovih ustanova da obrazuju ljude koji ce institu
cionalno odgajati i obrazovati muslimane, onda 
ocigledno nama nije neophodan ovoliki broj 
obrazovnih us tan ova. Ali nepodijeljen je zakljucak 

bio da za ovc ustanove nije jedini cilj strufoo obra
zovanje za islamski odgoj i obrazovanje Bo5njaka, 
nego prufanje i obrazovanja ljudima koji ce 
nastaviti svoje obrazovanje u drugim strukama ali 
ce imati to tcmeljno islamsko obrazovanje i odgoj 
da mogu i neinstitucionalno islamski djelovati. 

Stoga smo se saglasili da medrese i dalje treba 
da budu i strukovno odredene skole i istodobno i 
one koji ce nastavljati svoje obrazovanje i s tim u 
vezi druga dilema je bila da je nufoo razgraniCiti 
program i plan medresa sa ova dva cilja. 

I nuzno je razgraniciti strukovne ciljeve 
medresa. Imami, muallimi, hatibi, ljudi koji ce 
djelovati humanitarno, socijalno, ove 
administrativno-pravne poslove obavljati u IZ-i. 
Nuzno je odredivanje medrcsa u nastavnim 
planovima i programima. Za ilustraciju da Ii je 
potrebno da se u medresi uCi turski jezik? Bila je 
dok je IZ-a i medresa bila recimo osim skola ijedini 
euvar nase bastine i tradicije, ali danas to vise nije 
IZ-a dufoa da to radi jer vise nije sama. Sada za to 
nema potrebe. 

Drugo imali smo vrijeme kada su svrsenici 
medrese bili onemoguceni da idu na druge 
fakultete i kada su traiili da to mogu. Danas imamo 
situaciju da nam svrsenici medrese idu na sve 
fakultete. To je lijepo, trebalo nam je da se 
oslobodimo kompleksa. Bili smo marginalizirani. 
Danas nam to ne t.reba i mislim da medresa ne treba 
da prufa opce obrazovanje. Mislim da IZ-a nema 
obaveza da obrazuje ljude koji ce sutra studirati 
matematiku. Ako ucenik to hoce neka uzima 
privatne easove jer i u gimnazijama ide sada 
usmjeravanje ucenika ka smjerovima. 

Dakle, usmjeravanje sto se tice struenih ciljeva 
koji stoje pred medresom i usmjeravanje u smislu 
obrazovanja. 

Moj dojam je da su svi suglasni da nam nije 
ambicija da nam svrsenici idu samo na teoloske 
fakultete, ali da idu na srodne fakultete. Nije nase 
da se b1inemo da imamo svrsenike medrese koji 
su arhitekti. 

Predlaiem prijedlog za ove preporuke. Hoce
mo Ii pogrijesiti ako traiimo dajejedan od mjeta 
za upis na FIN i IPA, s obzirom na ovoliki broj 
medresa, zavrsena medresa. Ako profiliramo FIN 
i akademije po zal1tjevima koji su se i ovdje iskazali 
onda je sasvim ptirodno i logieno da to bude mjet. 
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Moze se upisati i svrsenik gimnazije ali mora imati 
znanjc koje ima i svr5enik medrese u pogledu 
strukovnih predmeta. To su, dakle, neka od onih 
pitanja koja sam ja sebi razjasnio u smislu mog 
buduceg odredenja prema ovom problemu islam
skog obrazovnog sistema sa medresama, akademi
jama i Fakultetom u smislu strukovnih i ovih opce
obrazovnih zahtjeva koji osiguravaju kasnije dife
renciranje kadra i u najuZim moguCim disciplina
ma. S tim u vezi, sta je cilj podsistema? U vrijeme 
diferenciranja evropskih univerziteta bila je ideja 
da postoje tri temeljna studija i drugi koji su opslu
:ZujuCi. Temeljni studij koji se brine o \jefoom je 
teologija, studij koji prufa znanje sa vrijednostima 
u drustvu pravni fakultet i treCi medicinski fakultet. 
Svi drugi fakulteti su bili kao opslu:ZujuCi. Ovo govo
rim samo zbog necega sto je ostalo prefotno, sta je 
cilj odgojno-obrazovnog sistema IZ-e? Da odgajamo 
muslimane prufajuCi im to vise znanje ili znanje 
\jefoog dobra, tek onda dolazi drustveno dobro i 
da se znaju b1inuti o sebi. Mi ne moiemo to tako 
grubo razgranieavati. Opravdano je ostalo pitanje 
odgoja u drugom planu. Ne mislim na odgoj u ne
kom dnevnom planu, nego o smislu odgoja u ko
jem sadriaj znanja i oplemenjivanja tog aktiviranja 
tog znanja u islamu nije moguce razdvojiti. Ne 
moze se govoriti o \jecnom dobru, o gradanskom 
dobru, 0 dobru eovjeka kao pojedinca koje islam 
od nas traii, a da to ne podrazumijeva jedinstvo od
goja i saznanja. Bio sam nedavno u jednoj dfamiji. 
Lijepa, nova dfamija. Bio sam obeshrabren kicem 
unutra u toj dzamiji. Bukvalno su svi zidovi zatrpani 
Jevhama, slikama koje se proizvode u Kini, pokloni
ma od razlicitih islamskih zemalja gdje pise La ilahf 

illallah i ovo je poldon od, pa sad ta i ta zemlja, a on 
takoder ne vrijedi pet maraka. Bez estetskog odgoja 
nema odgoja i obrazovanja muslimana. Naialost, 
ovo je ambijent gdje imam potrebu da to kaiem, 
pridru:ZujuCi se ocjeni kolege Karica da je ovo 
ambijent gdje trebamo bi ti strogi prema sebi. Htio 
sam ovim da pomognem u p1izernljertju ove nase 
rasprave. Trebaju nam strufojaci, obrazovani ljudi 
i odgojeni za vjecne vrijednosti za ove moraine 
vrijednosti i gradanske vrijednosti. 

Svako drustvo u povijesti zainteresirano je da 
afirmira obrazovanje i odgoj kojim se postize 
drustvcnost fo\jeka. Jcdno nemojte zaboraviti -
nijedan politicki sistem ne zanimaju vjefoe vrijed-

nosti prije nego taj vlastiti poredak,jer svako potice 
odgoj i obrazovanje kojim ce potaCi drustvenost 
pojedinca, za kojeg zeli da bude sretno integriran 
u drustvu. Mi smo zainteresirani i za integraciju i u 
islamski poredak. A toga nema bez obrazovnog i 
odgojnog zahtjeva. Hvala vam! 

Dr. Mustafa CERIC 

Ako se uzmc ona poznata misao da "nakon 
maloga slijedi veliki dZihad", za koju se kaie da ju 
je Alejhisselam izrekao nakon Bedra, onda je 
suvislo napraviti razliku izmcdu instantnog i 
konstantnog dzihada, tj. napora u smislu trenutac
nog izljeva energije i trajnog rasporeda snage kao 
opcedobrog stanja koje daje punu mogucnost 
obavljanja fizickog i dusevnog rada. 

Doista, u toj Alejhisselamovoj iskustvenoj 
spoznaji o razlici izmedu malog dZihada, kao 
trenutacnog preobraiaja, moie se reCi, revoluci
onarnog pothvata kakav je, nesumajivo, bio 
pothvat Bedra i velikog d7.ihada, kao napora da se 
idcja islama odrii u vremenu te da se njegove 
upotrebljive vrijednosti zadrie u povijesti. Moze se, 
dakle, govoriti o evolucijskom prijelazu iz jednog 
stanja u drugo, sto je, nesumrtjivo, bila temeljna 
karaktcristika cijele islamske povijesti. Treba 
pokufati razrijditi dilemu s kojom su se hrvali veliki 
muslimanski umovi jos od postharizmatskog 
vremena do danas. 

Pa ipak, usporedbom dva uma iz dalje, i dva iz 
nama blize proslosti moze se, Cini mi se, najbolje 
pokazati ostrina te dileme. Rijec je o Ebu Hamidu 
el-Gazaliji ( 1058.-1111.) i lbn Rusdu ( 1126.-1198.) 
iz dvanaestog, te o Dzemaluddinu Afganiji (1838-
1897) i Muhammedu Abduhuu (1849.-1905.) iz 
devetnaestog stoljeca. 

lako se na prvi pogled moze reCi da se radi o 
sukobu dva razlicita misljenja, pa cak i dvije razliCite 
kulture i civilizacije - anticke grcke i autentifoe 
islamske -ja mislim da se dijalog izmedu Gazalije i 
lbn Rusda treba razumijevati vise kao njihov napor 
da razrijese dilemu izmedu p1itiska za instantnim 
odgovorom i potrebom za konstantnim naporom 
da se upotrebljive vrijednosti islama odrie u 
vremenu. 

Koliko god da se trudio, Gazalija nas nije 
mjerio u svoju nevinost od grcke filozoftje, kao sto 
sc ni lbn Rusd nije htio, a ni mogao, odreCi svojeg 

192 nov1 muaLum sr. a• 21. sevvaL 1422.1 s. Januar 2002. 



islamskog por~jckla. Tosto SU na Istoku Gazaliju 
oznaCili kao spasitelja islamske misli i kullurc, a Ibni 
Rusda na Zapadu kao spasitelja zapadnc misli i 
kulture, nije nikakav dokaz sukoba izmedu Istoka 
i Zapada, trcba Ii reCi islama i Zapada, vec je to bio 
jasan znak krize univerzalnog uma kod muslimana 
kojije urajeslo razvijanja velikogpoceo usvajati mali 
dzihad u smislu osobnog preobrafaja i lra:Zcnja 
osobnog spasa na racun drustvenog iii opcckultur
nog naprelka Ummela. 

Gazalija je oCilo lra:Zio i na5ao osobni spas u 
sufizmu, ali je zalo iza sebe ostavio veliku prazninu 
u kolektivnoj svijesti muslimana o bitnim pitanjima 
opce drustvene, politickc i kulturne orijentacije. Na 
drugoj strani, Ibn Rusd je prihvatio rizik misljenja 
svog vlastitog uma i, na taj naCin, iza scbe ostavio 
poruku da je konstanlna upotreba uma zahtjevan 
proccs, tj. veliki dzihad je kontinuitet pamcenja koji 
se ne mo:Ze svest.i na jednokratno izlijevanje iii naglo 
izrafavanjc osjeeaja radosti iii srdzbe. 

Na slican naCin, nakon skoro sedam stolina 
godina, D:Zernaluddin Afganija i Muhammed 
Abduhu su se suoCili sa islom dilemom: inslantnog 
odgovora i konslanlnog napora za oporavak 
Ummela. Prvije ".ierovao da je moguce skupiti svu 
energiju Ummeta i s njom naglo promijenili 
polofaj islamskog svijeta, dok je drugi smalrao da 
postojeeu energiju treba raspodijeliti na duze 
vrijeme pulcm odgoja i obrazovanja i cekati zcljene 
rezultate. Lahko je prepoznati da je Afganija bio 
za revolucionami pothval tipa Bedra, tj. maloga iii 
trenutaenog dzihada, dok je Abduhu mislio da je 
cvolucijski pul uspravljanja Ummeta, rekli bismo, 
konstanlni d:Zihad boljc 1jesenjc. 

Bez umisljaja da ka:Zem sve slo bi se moglo reCi 
i poreCi 0 ve!ikim umovima kao SlO SU bili: 
Ghazalija, Ibn Rusd, Dzemaluddin Afganija i 
Muhammed Abduhu, moja namjcra je bila da 
uka:Zcm na Cinjenicu da su muslimani jos uvijck 

izmcdu farke zcljc da naglim izljcvom encrgijc 
pokazu odanosl islamu i nuzne polrcbc da 
poslojccu cnergiju rasporede na duZi rok. To 
zapafanjc moguce jc potkrijepiti i lrenulnim 
dogadanjima s muslimanima i oko muslimana u 
S\"ijelu. Treba bit.i slijep pane p1imijctili veliki naboj 
koji sc pravi u imc islama i oko islama u sv~jctu. Pa 
i sami smo s\jedoci tog islamskog naboja ovdje u 
Bosni i Hcrcegovini. 

Ba5 zbog toga sada je polrebno da razumijemo 
Alejhisselamovu poruku o velikom iii konstanlnom 
dzihadu, nakon malog ili trenutaenog dzihacla, koji 
jc mali, upravo, zato slo lraje kratko i sto je samo 
uvod u dugi i naporniji dzihad koji zahtijeva pravi
lan raspored energ"ije -da sc osigura da se upotreb
ljive vrijednosli islama odr:Ze u vrcmenu i prostoru. 

Drage kolcge, dopustitc mi da ka:Zcm da sam 
neobieno sretan sto je organiziran ovaj okrugli slo 
o terni odgoja i obrazovanja u IZ-i.Ja u ovomc ,.;--tirri. 
da smo se mi opredijelili za veliki dzihad, tj. na 
dugorocni napor u smislu otvaranja procesa 
raspodjele energije sa posebnim tc:Zislem na odgoj 
i obrazovanje onih koji ce, ako Bog da,jednog dana 
preuzcli odgovornosl za islam i muslimane u nasim 
krajevima. 

Zaista, svima vam se od srca zahvaljujem i 
molim vas da pomognete IZ-i, posebno medresa
ma, akademijama i Fakultetu, da nadu prave 
odgovore na mnoga pitanja koja se tieu odgoja i 
obrazovanja nasih buduCih imama, hatiba, 
muallima, vaiza itd. 

I na kraju, molim vas da pomognete rneni 
osobno u mom poslu koji nastojim uraditi kako je 
najbolje, ali sam s".iestan i svojih slabosti. Budite 
uvjercni, spreman sarn prirniti od svakoga svaki 
savjct koji ce utjecati da Allah, dz.s., bude zadovo
ljan i da muslimani budu ponosni na na5u IZ. Neka 
vas Allah nagradi i neka nam rnubarek ramazan 
budc srelan i hairli. 
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